



مجلسا البرلمان الإسباني

الجمعية العامة الـ 143 للاتحاد البرلماني الدولي

تم ذكر مجلسي البرلمان في الباب الثالث من الدستور الإسباني الصادر عام 1978. ويمثل المجلسان الشعب الإسباني، ويتألفان من مجلس النواب ومجلس الشيوخ.

ويتولى المجلسان السلطة التشريعية للدولة، ويقومان باعتماد ميزانيتها ومراقبة العمل الحكومي، كما يتمتعان بمجموعة من السلطات الوارد ذكرها في الدستور. وتتمتع كلٌّ من الغرفتين بالإدارة الذاتية، وتتبنى أوامرها الدائمة الخاصة.

وتُعتبر هذه صيغة غير كاملة لمجلسين تشريعيين، حيث أن مجلس النواب يتولى بعض الإختصاصات التي لا يمنحها الدستور لمجلس الشيوخ، مثل المحاسبة السياسية للحكومة.

أما مجلس الشيوخ فهو بدوره غرفة تمثيل الأقاليم، وتوكل إليه بناء على ذلك إختصاصات حصرية معينة. ويتمتع كلا المجلسين بولاية مدتها أربع سنوات، وفيما يخص مجلس النواب فإنه يتألف من 350 عضواً يتم انتخابهم بالإقتراع العام وبنظام نسبي.

ويتألف مجلس الشيوخ بدوره في الوقت الراهن من 265 عضواً، يتم انتخاب 208 منهم بالإقتراع العام وبموجب نظام الأغلبية، ويتم تعيين 57 عضواً آخرين من قبل المجالس التشريعية لأقاليم الحكم الذاتي.





The Cortes Generales are mentioned in Title III of the 1978 Spanish Constitution. They represent the Spanish people and are made up of the Congress of Deputies and the Senate.

The Cortes Generales are entrusted with the legislative power of the State, adopt its Budget, conduct Government oversight, and enjoy a series of competences laid down by the Constitution. Each Chamber is autonomous and adopts its own Standing Orders.

This is an imperfect bicameralism, since the Congress of Deputies enjoys certain competences which are not conferred to the Senate, such as the Government's political accountability.

The Senate, in turn, is the Chamber of territorial representation and according to it is entrusted with certain exclusive competences.

Both Chambers have a mandate of four years and, as regards the Congress of Deputies, it is made up of 350 MPs elected by universal suffrage and a proportional system.

The Senate, in turn, is currently made up of 265 Senators, out of which 208 are elected by universal suffrage and a majority system and the other 57 are appointed by the regional Legislative Assemblies of the Autonomous Regions.

